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پذیرش تغییرات فرهنگی
تغییرات 20 درصدی نسبت به مسئله حجاب طی 
یک دهه، نشــانه روشن تغییرات ســریع در جامعه 
ایران امروز است. تغییراتی که سرعت آن در مقایسه 
با زمان بر بــودن سیاســت گذاری ها و تغییر رویه ها 
در ساختار تصمیم ســازی و تصمیم گیری و بررسی 
هزینه های تحمیلی به ساختار حکمرانی همیشه چند 
گام از فضای ذهنی و رســمی قانون گذاران، مدیران 
ارشد و صاحبان قدرت جلوتر بوده و مهم تر از این همه 
به دلایل متعددی ارتباط داشــته است. آنچه در این 
زمینه قابل ذکر است، مقاومت پاره های مختلف قدرت 
نسبت به پذیریش تغییرات و عوض کردن شیوه های 

فرهنگی و انتظامی با مسئله ذکر شده است. 
برخلاف دیدگاه برخی از اهالی قدرت و چهره های 
مبلغ فرهنگی رسمی، در واقع مسئله تغییرات فرهنگی 
هیچ گاه به صورت تک بعدی، دستوری، خطی و یک 
شــبه در جامعه رخ نداده است، شاید یکی از دلایلی 
که در این حوزه به ویژه از ســوی سیاسیون همیشه 
با عدم پذیریش تغییرات فرهنگی روبهرو شده است، 
مقدم دانســتن امر ذهنی به واقعیت های تغییر یافته 
فرهنگی بوده اســت؛ گویی برای بسیاری از صاحبان 
قدرت تغییرات فرهنگی در نوع پوشــش به یک و یا 
دو علت مشخص و دم دستی ارتباط داشته که دست 
برقضا با تحریک بیگانگان و دشــمنان در مدت زمان 
کوتاهی در داخل کشور شکل گرفته است، در صورتی 
که چندوجهی دیدن موضوعات فرهنگی که منجر به 
تغییر شده و یا خواهند شد همیشه از چند عامل و در 

سال های نسبتا طولانی نشأت گرفته است.
 سرانجام دی ماه سال 1394 ایسپا نتایح نظرسنجی 
درباره پوشش را منتشر می کند. این همان نظرسنجی 
اســت که از سوی رســانه ها و در همان بازه زمانی با 
تفسیرهای مختلف روبرو می گردد؛ برخی از رسانه ها 
بدون توجه به مقدمات ذکر شــده در ابتدای همین 
نظرسنجی با انتشــار تیترهای از قبیل »مردم ایران 
دوست دار چادر هستند«، »چادر انتخاب اول ایرانیان« 
و... به اســتقبال این نظرســنجی می روند. اما نتایح 
نظرســنجی چه چیزی را بیان می کند؛ در قالب یک 
سؤال به پاسخگویان تصاویری از انواع پوشش نشان 
داده شد و از پاسخگویان خواسته شد بگویند دوست 
دارند پوشش خانم ها در سطح جامعه شبیه به کدام 

نوع پوشش باشد.
 نتایج نظرسنجی نشان می دهد 27.6 درصد چادر 
مشکی با مقنعه را می پسندند. 18.5 درصد نیز چادر 

مشکی و روسری را پسندیده اند. 
در مجموع 46.1 درصد مردم ایران به پوشش چادر 
تمایل نشان داده اند. 16.3 درصد مانتو بلند و مقنعه، 
10.9 درصد مانتو بلند با روسری، 8 درصد مانتو بلند 
با شال، 4 درصد مانتو با دامن، 6.2 درصد مانتو کوتاه 
با شلوار، 1 درصد کت و شلوار، 1.4 درصد مانتو کوتاه 
با ساپورت و 1.8 درصد مانتو بی دکمه با ساپورت را 

ترجیح می دهند. 
مهم ترین نقدی که می توان به نظرسنجی و کسانی 
کــه مقصود خــود را از دل این نظرســنجی بیرون 
کشــیده اند وارد ســاخت، بی توجهی به مقدمات آن 

است. 
اول: نظرسنجی مدعی ســنجش افکار زنان درباره 
پوشــش و حجاب اســت، امــا 51 درصد از پاســخ 

دهندگان را مردان تشکیل می دهند.
 دوم: تنها 34/3 درصد پاسخگویان در رده سنی 18 

تا 29 سال هستند. 
سوم: جامعه آماری این طرح کلیه مردم ایران ساکن 
در مراکز استان ها، شهرهای درجه 2 و روستاها بوده 

است. 
چهارم: بیش از 60 درصد پاسخ دهندگان بالای 40 

سال سن داشته اند. 
پنــج: نزدیک بــه 40 درصد پاســخگویان دارای 
تحصیلات دانشــگاهی و 60 درصد دارای تحصیلات 

دیپلم و پایین تر از آن بوده اند.
بــا توجه به پنج ایراد اصلی که نتایج نظرســنجی 
را بــا چالش روبرو می کند، چنانچه زیســت روزمره 
شهروندان در مراکز استان های کشور و کلانشهرها را 
در نظر داشته باشیم با تصویری متفاوت از نظرسنجی 
روبرو می شویم، آنگونه که ریاست وقت این سازمان به 
این تغییرات و احساس بدحجابی در شهرهای مختلف 

ایران اشاره کرده است. 
در واقع نمی توان در مسئله پوشش نظرات روستاییان 
و شهرهای کوچک درجه دو را به عنوان عدم تغییرات 
و یا ایســتایی فرهنگی و استقبال از فرهنگی رسمی 
برای تمام کشــور در نظر داشــت و براساس چنین 
دیدگاهی اقدام به برنامه ریزی و سیاست گذاری کرد. 
به نظر می رسد تهیه کنندگان نظرسنجی با رویکرد 

محافظه کارانه به تهیه و تحلیل نتایج رسیده اند. 
حداقل آنکه نتایج کســب شــده با دیدگاه شرکت 
کنندگان در همایش ذکر شده بسیار متفاوت است؛ 
چرا که آنان به نظرسنجی های دیگری اشاره می کنند 
که گویای تغییرات فرهنگی طی یک دهه گذشــته 

است. 
بهتریــن برداشــت از جامعــه ایــران امــروز، 
می بایست براساس کســب نظرسنجی های جدید 
و کنار نهادن دیدگاه های ذهنی و برداشــت های 
محافظه کارانه برای سیاســت گذاری جدید و با در 
نظر گرفتن کم ترین هزینه برای سیستم حکمرانی 

صورت بندی شود. 
نظرســنجی امروز بــرای فهم ایران امروز اســت، 
لذا چسبیدن به دیدگاه های شــخصی، خانوادگی و 
حلقه های دوستانه بیش از آنکه زمینه پاسخ دادن به 
نیازهای جامعه ایران را فراهم کند، نتیجه ای جز دور 
افتادن از نیازهــای جامعه و مطالبات آن را به همراه 
نخواهد داشت و دستاورد این همه زایش هزینه های 

جدید برای ساختار قدرت و شهروندان خواهد بود.

ادامه از صفحه اول

استاندار قزوین:
 وحدت و انسجام باید در جامعه

 تقویت شود 
استاندار قزوین گفت: وحدت و انسجام باید در جامعه 
تقویت شــود و همه وفاداران و علاقه مندان به انقلاب 
اسلامی و ایران عزیز باید در کنار یکدیگر قرار بگیرند.

به گزارش خبرنگار همدلــی از قزوین؛ محمدمهدی 
اعلایی، استاندار قزوین در صبحگاه مشترک نیروهای 
مســلح اســتان قزوین اظهار کرد: امنیت، گران ترین 
کالایی است که به شکل عمومی در اختیار مردم قرار 
می گیــرد و در ایران هم از ویژگــی خاصی برخوردار 
است.استاندار قزوین اظهارکرد: وحدت و انسجام باید 
در جامعه تقویت شود و همه وفاداران و علاقه مندان به 
انقلاب اسلامی و ایران عزیز باید در کنار یکدیگر قرار 

بگیرند و فتنه های دشمنان را نقش برآب کنند.

شهردار منتخب با برنامه درصدد فساد 
ستیزی و رویکردهای تحول آفرین باشد

رییس شورای اسلامی شهر کرج گفت: انتظار می رود 
شــهردار منتخب با اجرای برنامه مناسب و مبارزه با 
فساد گره گشای مشکلات کلانشهر کرج شود و رویکرد 
تحول آفرین داشته باشد.به گزارش پایگاه خبری کرج 
امروز؛ علی قاسم پور با اشاره به دستور جلسه انتخاب 
شــهردار اظهار داشت: در راستای سیر قانونی انتخاب 
شــهردار و  اجرای آیین  نامه اجرایــی ماده 80 و 83 
قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی 
و انتخاب شــهردار در 29 خرداد 1401 شورای شهر 
نسبت به قطع همکاری با شــهردار سابق اقدام و در 
همان روز با انتخاب سرپرســت، سیر انتخاب شهردار 
آغاز شــد.رییس شــورای اسلامی شــهر کرج افزود: 
شــورای شــهر در چهارم مرداد ماه شهردار منتخب 
خود را انتخاب و مدارک جلسه را در تاریخ هشتم این 
ماه به وزارت کشــور ارسال کرد و وزارت کشور در 20  
شهریور نامه ای به شورا ارسال کرد مبنی بر اینکه در 
فرآیند انتخاب شهردار باید تجدید نظر شود که برابر 
اختیارات قانونی در اولین فرصت جلسه ای تشکیل و 
با استفساریه مدت 10 روزه چون جوابی حاصل نشد 

نسبت به انتخاب شهردار جدید اقدام شد.

صدور گواهینامه مدیریت ریسک و 
تمدید گواهی نامه مدیریت ایمنی و 

بهداشت شغلی در شرکت گاز اصفهان
اصفهان – مرادیان: دومین دوره ممیزی سیســتم 
مدیریــت ریســک)ISO31000( و هشــتمین دوره 
ممیزی مراقبتی سیســتم مدیریت ایمنی و بهداشت 
شغلی )HSE-MS( در شــرکت گاز استان اصفهان 
انجــام که منجر به صدور و تمدید این گواهینامه های 
بین الملی در این شــرکت خدماتی گردید.به گزارش 
روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، این دوره های 
ممیزی به طور همزمان به مدت دو روز توسط شرکت 
IMQ در تمامی بخش های ستادی و برخی از ادارات 
تابعه با موفقیت انجام شد که حاصل آن صدورگواهینامه 
ISO31000 و تمدید گواهینامه HSE-MSبود.لازم 
به ذکر اســت، استقرار دو سیســتم مدیریتی مذکور 
در ادامه سیاســت های ســازمان و در راستای اهداف 
استراتژیک،“ارتقای سطح بهداشت و ایمنی کارکنان” 
بوده اســت، با این توضیح که این شــرکت با دریافت 
گواهینامــه )HSE-MS ( از ســال 1388 در زمره 
نخستین شــرکتهای دارنده این نوع گواهینامه ها قرار 
گرفته اســت.مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، در 
افتتاحیه این ممیزی اظهار داشت: این شرکت به لحاظ 
ارائه خدمات و عملکردی که داشــته اســت از جایگاه 
ممتازی در کشــور برخوردار بــوده و انجام ممیزی در 
راستای پیشگیری از حوادث در سطح استان و موجب 
ارائه خدمات بهینه و مطلوب به حدود 5میلیون و 500 

هزار نفر جمعیت استان خواهد شد.

خبر

اســتان البرز یکی از اســتان های ایران با 
اکوسیستم غنی از پوشش گیاهی و جانوری 
متنوع اســت که زیبایی و تنوعی زیســتی 
منحصر به فردی را ایجاد کرده اســت. این 
مجموع گوناگونی حیات وحش و گیاهان در 
استان مسئولیت را در حفاظت از این امانت 

آیندگان بیشتر می کند.
به گزارش ایســنا، به نقل از روابط عمومی 
مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیســتی ایران 
در جلســه و بازدیدی که به منظور توسعه 
از  همکاری های اســتانی جهــت حفاظت 
ذخایر ژنتیکی و زیستی و ایجاد بانک ژن از 
گونه گیاهی و حیات وحش جانوری استان، 
در محل مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی 
ایران تشکیل شــد، دکتر رضا آذربایجانی، 
سرپرســت این مرکز ضمن ابراز خرسندی 
از گسترش تعاملات و همکاری ها با سازمان 
محیط زیست به ویژه در سطح استان البرز 
گفت: حفاظت از ذخایر ژنتیکی و زیســتی 
از 15 ســال قبل به عنوان یک رسالت ملی 
و وظیفه با دســتور مســتقیم مقام معظم 
رهبری بــه این مرکز و جهاد دانشــگاهی 
سپرده شــده اســت و به تبع این وظیفه، 
ماموریت های قانونی مشخصی نیز در چند 

سال اخیر به این مرکز محول شده است. 
لذا استفاده از پتانسیل محیط زیست و بهره 
منــدی از توانمندی هــای مجموعه ها این 
نوید را می دهد که بتوانیم از ذخایر ژنتیکی 
و زیستی کشور به عنوان یکی از ثروت ملی 
و ذخیره ارزشــمند محافظت نموده و این 

امانت را به نسل های آینده تحویل دهیم.
همکاری های مرکز ملــی ذخایر ژنتیکی و 
زیستی ایران و محیط زیست البرز گسترش 

می یابد
وی در ادامه معرفی مرکز بیان کرد: طراحی 
این مرکــز در چهار حوزه هــم خلاقانه و 
منحصر به فــرد از نظر تنــوع فعالیت ها و 
ســاختار در سطح کشــور و حتی منطقه 
انجام شــد. چرا که در کشــور و یا منطقه 
بانک ژن های مختلف وجود دارد ولی همه 
آنها روی یک حــوزه و یا حداکثر دو حوزه 
فعالیــت مــی نمایند و تنوع ایــن مرکز را 

ندارند. 

در دنیا هم معدود مراکزی هستند که با این 
تنوع موضوعی فعالیت می نمایند.

آذربایجانــی افزود: در ایــن مرکز از حوزه 
های مختلف ذخایر زیستی و ژنتیکی مانند 
گیاهان و تنوع زیستی آنها با رویکرد امنیت 
غذایی گرفته تا تک سلولی ها با تنوع زیاد 
و یا رده های ســلولی انسانی و جانوری و... 
حفظ و نگهداری و ارایه می گردد. لذا بانک 
ژن را نباید فقط یک مخزن بشناسیم. بلکه 
برنامه بهره برداری از آنها از اهدافی اســت 

که باید دنبال شود.
سرپرســت مرکز ملــی ذخایــر ژنتیکی و 
زیســتی ایران عنــوان کرد: نــوع طراحی 
این مرکز به شــکلی انجام گرفته است که 
چنانچه بتواند به تعامل همکاری مناسب و 
پشتیبانی خوبی برسد، با هم فزایی دستگاه 
های مرتبط می تواند اثرگذارتر عمل نماید. 
زیرا دسترسی به همه گونه ها خیلی دشوار 
اســت و ازطرفی پلتفرم های مختلف برای 
نگهداری نمونه ها طراحی شــده است، لذا 
نگهداری بسیار ســخت و هزینه بر است و 
ایــن موضوع همکاری همه دســتگاه های 

ذیربط را می طلبد.
همکاری های مرکز ملــی ذخایر ژنتیکی و 
زیستی ایران و محیط زیست البرز گسترش 

می یابد
در ادامــه مجید درگــی مدیر کل حفاظت 
محیط زیســت اســتان البرز بیان کرد: از 
اینکــه مرکزی بــا این ابعاد و گســتردگی 
فعالیت در زمینه ذخایر زیســتی و ژنتیکی 
در کشور  ایجاد شــده و در این استان هم 
فعالیت می نماید،  بسیار ارزشمند و اتفاق 

خوبی است.
وی انقــراض گونــه ها وتهدیــدات حیات 
وحــش را از دغدغــه های مهم ســازمان 
محیط زیست عنوان کرد و گفت: در بحث 
ارزشگذاری گونه ها نیاز است عموم مردم با 
ارزش حیات وحش آشنا شوند. زیرا اطلاع 
عموم از گونه های حیات وحش از بسیاری 

خطرات و آسیب ها پیشگیری خواهد کرد.
مدیر کل محیط زیســت اســتان البرز در 
ادامــه افزود: با توجه به تنوع زیســتی بالا 
در کشــور، حفاظت از این تنوع کار بسیار 
سنگین و پرهزینه است. بطوری که حدود 

4000 محیط بان وظیفــه حفاظت از این 
ذخایــر را برعهده  دارنــد و حدود 12 الی 
17 درصد مناطق حفاظت شــده در اختیار 
محیط زیست اســت که در آنها انواع گونه 
های ارزشــمند حیات وحش حفاظت می 
شــود. لذا برای حفاظت ذخایر ارزشــمند 
کشــور این مرکز می تواند کمک بزرگی به 
سازمان حفاظت محیط زیست نماید و این 
اداره آ  آمادگــی آمادگی هرگونه همکاری 

برای حفاظت را دارد.
درگــی همچنین ابــراز امیــدواری کرد با 
اســتفاده از ظرفیــت دو مجموعــه بتوان 
گام هــای موثری بــرای حفاظت این ثروت 

ملی برداشت.
شایان ذکر اســت در این جلسه موضوعات 
مختلف همــکاری ذیل تفاهــم نامه کلی 
منعقــده مرکز و ســازمان حفاظت محیط 
زیســت کشور، بررسی شــد و در ادامه آن 
مدیــرکل محیط زیســت اســتان و هیات 
همراه با حضور در بخشهای مختلف مرکز، 
از نزدیک با فعالیت ها و دســتاوردهای آن 

آشنا شدند.

 به منظور توسعه همکاری های استانی 

گسترش همکاری های مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران و محیط زیست البرز

 اســتاندار فارس با بیان اینکه باید به تاثیر حوزه فضای مجازی و 
شبکه های تلویزیونی خارج از کشور اهمیت بیشتری داد گفت : 
در جریان حوادث یکی دو هفته اخیر از فضای مجازی و شــبکه 
های تلویزیونی به عنوان ابزاری مورد استفاده قرار گرفت ، شورای 
فرهنگ عمومی باید با برنامه ریزی دقیق تر به این مســاله وارد 
شود. محمد هادی ایمانیه، شنبه در جلسه شورای فرهنگ عمومی 
استان در شــیراز ، ضمن قدردانی از تلاش های نیروی انتظامی، 
سپاه، بسیج، اداره اطلاعات در مدیریت حوادث روزهای اخیر ادامه 
داد: همه این مجموعــه ها و عزیزان فعال در آنها طی این روزها 
از حرمت این اســتان و شــهر با صبوری و خویشتنداری صیانت 
کردند.او اظهار داشــت: این عزیزان در جهــت تداوم فعالیتهای 
فرهنگی ریشــه دار بسیار زحمت کشیدند و در این راه دو نفر از 
بسیج و نیروی انتظامی جان خود را در این راه نثار کردند.استاندار 
فارس همچنین با اشــاره به تقدیم دو شــهید از نیروی انتظامی 
و بسیج در تجمعات شــیراز، گفت: این مهم گواه این مدعاست 
که خویشتنداری صبورانه ای کردند و فارس بهترین عملکردها را 

در این باره داشــته که حاصل تلاش این عزیزان است.ایمانیه در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برگزاری رویداد میدانی 
محشر، گفت: این رویداد خود از جنبه اجتماعی، محشر بود و از 
جنبه هنر هم هنری اصیل و ماندگار شــد و نشــان داد وقتی با 

سلیقه عمل کنیم، بهترین بهروری از مسائل فرهنگی را مشاهده 
خواهیم کرد.او به کسب رتبه های برتر کنگره جهانی محمد)ص( 
در کشور توسط شیراز اشاره و عنوان کرد: تصمیم گرفته شده که 
پایگاه اصلی این رویداد شیراز باشد و تقسیم وظیفه کنیم و سهم 
هر دســتگاه در تداوم آن مشخص شود.استاندار فارس همچنین 
تاکید کرد: باید مباحث ریشــه ای فرهنگــی مورد توجه مدیران 
ارشد استان باشد تا بتوان با مدیریت فضای مجازی زمینه مقابله 
با ویژه برنامه های دشمن برای آسیب رساندن به کشور را خنثی 
کرد.ایمانیه به انتصاب شــهردار شیراز و مدیرکل صدا و  سیمای 
فارس هم اشــاره و ابراز امیدواری کرد که این انتصابات منجر به 
ارتقای جهشی فعالیت های فرهنگی فارس و شیراز شود.استاندار 
فارس با اشاره به بافت فرهنگی و اجتماعی 360 هکتاری اطراف 
حرم مطهر شــاهچراغ )ع( هم پیشنهاد داد که برنامه ریزی شود 
که به عنوان یکی از هویت های شــیراز احیاء شوند، چرا که یکی 
از ضربه های ســنگین دشمن به جوانان، بی هویت کردن آنها در 

بخش فرهنگی و ملی است.

استاندار فارس:

باید به مباحث ریشه ای فرهنگی و اجتماعی اهمیت بیشتری داده شود
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با رشد چشمگیر نسبت به مدت مشابه سال قبل به دست آمد؛

 تحقق ۱۰۹ درصدی اهداف تولید فولاد مبارکه 
در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۱

اصفهان – مرادیان: مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: 109 درصد از اهداف شرکت 
در تولید شش ماهه نخست سال 1401 محقق شده و به موازات رشد کمی، به رشد کیفی 
و تولید محصولات خاص نیز در فولاد مبارکه تاکید می شــود و این امر با افزایش کیفیت 
محصولات و اضافه شــدن چندین محصول جدید به ســبد محصولات شرکت اضافه شده  

است.
در ادامه مســیر روشــن و برنامه های راهبردی فولاد مبارکه که از مهرماه ســال 1400 
بازنگری و وارد فاز اجرا شــد، اگرچه تحریم های ظالمانه، محدودیت های انرژی و منابع 
اولیه و حمله های ســایبری موانعی ایجاد کرد، اما نه تنها نتوانســت در اراده پولادمردان 
این شــرکت خللی ایجاد کند، بلکه انسجام بیش ازپیش مدیریت و کارکنان و همسویی 
آن ها با اهداف کلان ترسیم شــده شــرایطی فراهم کرد که در شــش ماهه نخست سال 
1401، بیشــتر نواحی این شرکت با رشد چشــمگیر تولید نسبت به مدت مشابه سال 
قبل، کارنامه درخشانی از عملکرد خود در نیم سال »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« 

برجای گذارند.
وی با بیان اینکه برای ســال 1401 در شرکت فولاد مبارکه تولید 6 میلیون و 900 هزار 
تن تختال و برای مجتمع فولاد ســبا نیز تولید یک میلیون و 520 هزار تن هدف گذاری 
شده اســت، تصریح کرد: از همان روزهای نخست سال جاری با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفته، کارکنان این مجموعه برای دســت یابی به رکوردهای جدید تولید عزم خود 
را جزم کردند و موفق شــدند ضمن افزایش تولید نســبت به مدت مشابه سال 1400 در 
همه نواحی و ثبت رکوردهای بی ســابقه درمجموع 109درصد برنامه های ترسیم شــده را 

محقق سازند.
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود با اشاره به دستاوردهای شرکت توضیح داد: 
در ناحیه آهن سازی با همت کارکنان، تولید گندله در شش ماه نخست سال جاری با 5.2 
درصد رشــد نسبت به مدت مشابه ســال قبل به 3 میلیون و 789 هزار تن و تولید آهن 
اســفنجی در مجموع واحدهای احیا مستقیم فولاد مبارکه و فولاد سبا نیز با 19.1 درصد 

رشد به 4 میلیون و 798 هزار تن افزایش یافت.
به گفته طیب نیا، مجموع تختال تولیدشــده در شرکت فولاد مبارکه مجتمع فولاد سبا در 
نیمه نخســت سال 1401 با 20.1 درصد رشد به 4 میلیون و 551 هزار تن افزایش یافته 

و تحقق 109 درصدی برنامه ها را به ثبت رسانده است.


